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رئیس اتحادیه گوشت گوســفندی گفت: گوشت کیلویی ۸۰ هزار 
تومان روی دســت دامداران مانده  است و کسی آن را خریداری نمی 
کنــد.در روزهای اخیر اخباری مبنی بــر افزایش ۵۷ درصدی قیمت 
گوشت گوســاله و افزایش ۴۰ تا ۴۶ درصدی گوشت گوسفندی در 
میادین میوه و تره بار دســت به دست می شــود.علی اصغر ملکی، با 
تکذیب این افزایش قیمت ها گفت: گوشت کیلویی ۸۰ هزار تومانی 

روی دســت دامداران مانده اســت و کسی آن را نخریده است و این 
افزایش قیمت ها اصلا معنا پیدا نمی کند.

گفتنی است که همزمان با حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی و آغاز سال جاری 
قیمت ها در بازار گوشــت به طور بی سابقه ای جهش کرد و نرخ تورم 

مواد غذایی در خرداد ماه ۱۴۰۱ رکورد شکست.
هر کیلوگرم گوشت ران کامل ممتاز گوسفندی از ۱۷۲ هزار تومان در 

اسفند ماه ۱۴۰۰ امروز به ۲۱۶ هزار تومان رسیده است و هر کیلوگرم 
گردن گوســفندی نیز از ۱۳۳ هزار تومان امروز به ۱۸۰ هزار تومان 
رسیده است. گوشت سفید نیز در این مدت از این افزایش قیمت ها در 
امان نبوده است و هر کیلوگرم از آن در حالی امروز در بازه قیمتی ۶۵ 
تا ۷۰ هزار تومان خرید و فروش می شــود که در اسفند ماه ۱۴۰۰ و 

تنها در ۴ ماه پیش کیلویی ۳۰ تا ۳۵ هزار تومان قیمت داشته است.

گوشت کیلویی ۱۸۰ هزار تومان منطق ندارد
دام کیلویی ۸۰ هزار تومان را کسی نمی خرد

اقتصادی

گزارش اختصاصی

   ترانه اسلامی

اصــلاح سیاســت های ارزی دارو که از مهرماه ســال 
گذشــته از سوی دولت ســیزدهم کلید خورده بود پس از 
۹ ماه کش وقوس و مناقشــات فراوان بین مجلس شورای 
اسلامی، وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، سازمان 
برنامه و بودجه و ســازمان های بیمه گر درنهایت با تصمیم 

رئیس جمهور به ایستگاه پایانی رسید.
علی بهــادری جهرمی ســخنگوی دولــت در توئیتی 
توضیحاتی دربــاره اجرای طرح اصــلاح ارز دارو داد.وی 
نوشت: چتر نظام سلامت با افزودن ۶ میلیون هموطن به 
پوشــش بیمه، ۳۶۶ داروی پرمصرف و ۱۱۹  داروی خاص 
فراگیرتر شد؛  بخشی از یارانه مطابق قانون بودجه از واردات 
به بیمه منتقل شد و طبق قول رئیس جمهور قیمت داروی 

تجویزی برای مصرف کننده نهایی ثابت می ماند.
بهادری پیشــتر نیز در نشست خبری درباره  اصلاح نظام 
پرداخت یارانه دارو اعلام کرده بود: افزایش پرداخت از جیب 
مردم در بحث دارو صورت نخواهد گرفت. در این طرح همه 

ایرانیان تحت پوشش بیمه قرار خواهند گرفت.
اصلاح سیاست های ارزی دارو

اصــلاح سیاســت های ارزی دارو که از مهرماه ســال 
گذشــته از سوی دولت ســیزدهم کلید خورده بود پس از 
۹ ماه کش وقوس و مناقشــات فراوان بین مجلس شورای 
اسلامی، وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، سازمان 
برنامه و بودجه و ســازمان های بیمه گر درنهایت با تصمیم 

رئیس جمهور به ایستگاه پایانی رسید.
اصلاح سیاست ارزی با هدف کوتاه کردن دست دلالان، 
قاچاق معکوس دارو و جمع آوری بازار ســیاه دارو از جمله 
سیاســت های انتخاباتی دکتر سید ابراهیم رئیسی در حوزه 
ســلامت کشــور بود که حالا ثمره ماه هــا تلاش دولت 
برای انتقــال ارز ترجیحی به انتهای زنجیره تأمین دارو به 
بار نشســته و آن طور که وزیر بهداشت، درمان و آموزش 
پزشــکی اعلام کرده است طبق دســتور رئیس جمهور به 
ســازمان برنامه و بودجه، این سازمان موظف است بودجه 
هشــت هزار میلیارد تومانی را به منظور پوشــش بیمه ای 
داروهای مشمول ارز ترجیحی در اختیار سازمان های بیمه گر 
قرار دهد؛ گرچه مخالفان اصلاح سیاست های ارزی از همان 
ابتدا اوضاع نابســامان بــازار دارو را با کلید واژه »حذف ارز 
ترجیحی دارو« به گرانی و کمبودهای مقطعی دارو گره زدند 
و با ملتهب نشان دادن بازار دارویی کشور چنان بلبشویی در 
برخی رسانه ها به راه انداختند که نشان دهند دولت با حذف 
ارز ترجیحــی دارو به دنبال افزایش قیمت دارو و پرداختی 
از جیب مردم اســت.با همه این ناملایمات دولت سیزدهم 
در عمل نشان داد که قرار نیســت مردم مابه التفاوت نرخ 
ارز ترجیحی و نیمایی را از جیب پرداخت کنند، بلکه هدف 
تقویت ســاختار بیمه های همگانی برای حمایت بیشتر از 
بیماران اســت به طوری که طی ماه های اخیر پنج میلیون 
و چهارصد هزار نفر از افراد فاقد بیمه از ســه دهک پایین 
جامعه تحت پوشش بیمه سلامت قرار گرفتند؛ اما واقعیت 
ماجرا چیست و در عمل با حذف ارز ترجیحی چه فرایندی 

طی می شود؟ داروهای تولید داخل که واردات مواد اولیه آنها 
مشمول ارز ترجیحی می شد، طبق روند اصلاح سیاست های 
ارزی، با حذف این ارز یک مابه التفاوت نرخ ارز ترجیحی و 
نیمایی برای مواد اولیه دارند که حالا قرار است در صورت 
اجرایی شــدن این فرایند، به جای آنکه این ارز به ابتدای 
زنجیره یعنی واردکننده ها تخصیص داده شــود در اختیار 
انتهای زنجیره یعنی سازمان های بیمه گر قرار گیرد. به بیان 
دیگر با اصلاح سیاست ارزی، قیمت دارو برای بیمار تغییری 
نمی کند و متغیری به اســم یارانه دارو در هنگام خرید در 
نســخه های بیماران اعمال می شود و دولت آن را پرداخت 
می کند. بر این اساس فرانشیز بیماران همان مبلغ سال قبل 

باقی می ماند و افزایشی نخواهد داشت.
اختصاص »یارانه سلامت« به دارو در طرح 

دارویاری
وزیر بهداشــت با بیان اینکه هدف نهایی  از اجرای طرح 
دارویاری این است که مردم اگر بیمار شدند، دغدغه ای جز 
بیماری نداشته باشند، گفت: در واقع یارانه ای با عنوان یارانه 
سلامت در قالب طرح دارویاری در نظر گرفته می شود که در 

راستای این است که پرداختی بیماران تغییری نکند.
دکتر بهرام عین اللهی در برنامه ای تلویزیونی با اشــاره به 
اجرای طــرح دارویاری به عنوان طرح ارتقای بیمه ها و در 
جهت کارایی بیشتر بیمه ها، گفت: مجلس شورای اسلامی 
حدود ۶ هزار میلیارد تومان اعتبار برای این کار گذاشــت و 
نزدیک به شش میلیون نفر تحت پوشش بیمه قرار گرفتند.

وی افزود: از طرفی درباره بیماری های مزمن و صعب العلاج 
هم ۵ هزار میلیارد تومان پول گذاشــته شد و همه این ها 
زیرساخت هایی را ایجاد کرد که بتوانیم گام دیگری برداریم. 
از ابتدای آغاز دولت، جلسات متعددی را با اساتید دانشگاه ها 
و... برگــزار کردیم و نهایتا طرحی را پایه گذاری کردیم که 
در قالب آن بتوانیم بیمه ها را جهت افزایش پوشش داروها 
تقویت کنیم. عین اللهی با بیان اینکه طرح دارویاری شب 
گذشــته با دســتور رییس جمهور و با تامین اعتباری که 
شــخص رییس جمهور انجام دادند، آغاز شد، گفت: هدف 
عمده ما افزایش دسترســی مردم به دارو و کارآمد شــدن 
بیمه ها بوده اســت. در ابتدای کار ۱۰۰ قلــم از داروهای 
پرمصرفی را هم که جزو بیمه نبود، تحت پوشش بیمه قرار 
دادیم و همچنین ۳۶۶ قلم داروی ضروری پرمصرف برای 
بیماران مزمن مانند دیابتی، قلبی و عروقی و... تحت پوشش 
بیمه قرار می گیرند. وزیر بهداشــت با بیان اینکه در واقع 
یارانه ای با عنوان یارانه ســلامت در قالب طرح دارویاری 
در نظر گرفته می شود، گفت: یارانه سلامت در راستای این 
است که پرداختی بیماران تغییری نکند. یکسری داروهای 
پر مصرف داشتیم در رابطه با بیماران دیابتی و بیماران فشار 
خون که متاسفانه تحت پوشــش بیمه نبود. در این طرح 
داروهای پرمصرف این بیماران به پوشــش بیمه ای اضافه 
شــد.عین اللهی درباره عدم تغییر پرداخت از جیب مردم در 
قالب این طرح گفت: قبلا چیزی به اســم یارانه سلامت 
نداشتیم. در گذشته اینطور بود که بیمه ها از بیمار فرانشیزی 
دریافت می کردند و بقیه را بیمه پرداخت می کرد، اما اکنون 
اعتباری با عنوان یارانه سلامت اضافه شده است. در زمینه 

برخی داروها هم بعد از بررســی کارشناسان، اگر قیمتش 
غیرواقعی باشد، قیمتش  کاهش هم داده می شود.

وزیر بهداشــت با بیان اینکه برنامه ما این است که تمام 
مردم تحت پوشــش بیمه قرار گیرند، گفت: اکنون در سه 
دهک پایین درآمدی حــدود ۶ میلیون نفر را بیمه کردیم. 
فکر می کنیم حدود یک میلیون تــا ۱.۵ میلیون نفر افراد 
فاقد بیمه باشــند که خودشان مراجعه نکردند که این افراد 
می توانند دفاتر پیشخوان مراجعه کرده و بیمه  خود را انجام 
دهند. برنامه ما این است که هر ایرانی با کد ملی بیمه باشد.

عین اللهی گفــت: هدف ما این بود کــه از اتلاف منابع 
جلوگیری شــود. ما طرحی به عنوان عدالت در تعالی نظام 
ســلامت داریم که آن را در دولــت تدوین کردیم. یکی از 
مراحل آن بحث بیمه است، اما هدف اصلی ما این است که 
بتوانیم به صنایع داخلی خودمان کمک کنیم تا تولید افزایش 
یابد. هدف ما این است که کمبود دارویی را بتوانیم با تقویت 
صنایع برطــرف کنیم. امیدوارم صنایع دارویی مان تا حدی 
بتوانند تقویت شوند که در صادرات هم موفق باشیم. هدف 
نهایی مان هم این است که مردم اگر بیمار شدند، دغدغه ای 
جز بیماری نداشته باشند. با تقویت بیمه ها می توان کاری 

کرد که بیمار دغدغه ای جز بیماری اش نداشته باشد.
۳ هدف طرح »دارویار«

افزایش پوشــش بیمه ای داروها، پوشــش بیمه ای اقلام 
بیشــتر دارو و ثابت ماندن پرداخت از جیب مردم در حوزه 
دارو، به عنوان اهداف اصلی اجرای طرح دارویار از ســوی 
وزارت بهداشت عنوان و در عین حال تاکید شده است که 
با اجرای این طرح، به گونه ای برنامه ریزی شــده که وقتی 
بیماران به مراکز درمانی و داروخانه ها مراجعه می کنند، هیچ 

تغییری در پرداخت هزینه های دارویی شان نداشته باشند.
چرایی اجرای طرح »دارویار«

باید توجه کرد که توزیع یارانه دارو متناسب با نیاز بیماران 
یکی از دلایــل و در عین حال مزایای اجرای طرح دارویار 
محسوب شده که البته منجر به بهره مندی همه دهک های 
درآمدی از یارانه دارو می شــود. در عیــن حال نکته حائز 
اهمیت در اجرای این طرح این اســت که به دلیل افزایش 
پوشــش بیمه ای داروها، پرداخت از جیب بیماران تغییری 
نکــرده و آنطور که وزارت بهداشــتی ها می گویند حتی در 

مواردی کاهش پرداخت از جیب را هم شاهد خواهیم بود.
از ســوی دیگر اجــرای این طــرح، منجر بــه تقویت 
زیرســاخت های بیمه ای در کشور شــده و با تامین اعتبار 
بیمه ها، دارو هایی که پیش از این تحت شمول حمایت های 
بیمه ای نبوده اند، زیر چتر پوشش بیمه ای خواهند رفت. از 
سوی دیگر همانطور که پیشــتر از سوی وزارت بهداشت 
اعلام شد، با تقویت زیرساخت های بیمه ای، بیمه همگانی 
ســلامت نیز برای افراد فاقد بیمه درمانی اجرا خواهد شد. 

همانطور که وزیر بهداشــت هم اعلام کرده است، در سال 
جاری ۶ میلیون فرد فاقد بیمه درمانی تحت پوشش بیمه 
قرار گرفتند. حمایت ویژه از دارو های مصرفی بیماری های 
مزمن، خاص و صعب العــلاج نیز به عنوان یکی دیگر از 
دلایل و اهداف اجرای طرح دارویار عنوان شــده اســت. 
همانطور که از سوی وزارت بهداشتی ها هم اعلام شد، در 
قالب این طــرح، ۳۶۶ قلم داروی ضروری پرمصرف برای 

بیماران مزمن تحت پوشش بیمه قرار می گیرند.
قاچاق معکوس؛ بلای جان دارو

باید توجه کرد که طی ســال های اخیر، با تخصیص ارز 
۴۲۰۰ تومانی به دارو، قیمت دارو در کشــورمان نسبت به 
کشور های همسایه بسیار پایین بود و همین موضوع جذابیت 
قاچاق معکوس دارو های ایرانی به کشــور های همسایه را 
افزایش می داد. به طوری که سوبسیدی که از سوی دولت 
برای دارو و در راســتای حمایت مالــی از بیماران پرداخت 
می شــد، با قاچاق معکوس دارو به کشور های همسایه، از 
دسترس ایرانیان خارج می شد و عملا داروی ارزانِ موجود 
در ایران، سوغات خارجی ها می شــد. حال با اجرای طرح 
دارویار، قیمت دارو به ســمت واقعی شدن گام برداشته و 
در نتیجه جذابیتی هم برای قاچاق این دارو ها به آن سوی 
مرز ها وجــود ندارد. از طرفی با افزایش پوشــش بیمه ای 
داروها، پرداخت از جیب بیماران نیز برای دارو افزایش پیدا 

نمی کند.
وضعیت پرداخت از جیب مردم برای دارو پس 

از اجرای »دارویار« چگونه خواهد بود؟
طبق اعلام وزارت بهداشتی ها، برای پرداخت از جیب مردم 
در گروه های دارویی مختلــف پس از اجرای طرح دارویار، 
برنامه ریزی هایی انجام شده است که چهار گروه را شامل 

می شود:
- دارو هایی که در حال حاضر تحت پوشش بیمه هستند: 
باید توجه کرد که پرداخت از جیب مردم برای این دســته 
دارو هــا بدون تغییر بوده و حتی در برخی اقلام کاهشــی 

خواهد بود.
- دارو هایی که در حال حاضر تحت پوشش بیمه نیستند: 
در این زمینه برای ۳۶۶ قلم از این دارو ها پوشش بیمه ای به 
گونه ای تعیین شد که مبلغ پرداختی بیماران برای تهیه این 
دارو ها پس از اجرای طرح نسبت به قبل از اجرای آن ثابت 
باشــد. در صورت لزوم بیمه ها این آمادگی را دارند تا اقلام 

بیشتری را به این فهرست اضافه کنند.
عدم افزایش قیمت دارو های بدون نسخه

- دارو هایــی که تهیه آن نیاز به نســخه پزشــک ندارد 
)OTC(: این دارو ها افزایش قیمتی نخواهند داشــت. در 
عین حال وزارت بهداشتی ها اعلام کرده اند که با توجه به 
اینکه تعداد زیادی از مردم کشــور به صورت روزانه از این 
دارو ها استفاده می کنند و با توجه به دستور رییس جمهور در 
این باره، تعداد ۱۲۰ قلم از دارو های بدون نســخه که تواتر 
مصرف بیشتری دارند، تحت پوشش بیمه قرار گرفته است؛ 
بنابراین پرداخت از جیب مردم برای این دارو ها اگر در مسیر 

بیمه ای تهیه شوند، کاهش می یابد.
- دارو هــای گیاهی و مکمل هــای غذایی: این بخش از 

محصولات افزایش قیمتی را تجربه نخواهند کرد. با توجه 
به سیاســت های دولت در حمایــت از بیماران، قیمت این 
محصولات مجددا مورد بررسی قرار گرفته و تا حد امکان 

قیمت ها تعدیل خواهد شد.
 تکلیف افراد فاقد بیمه در طرح »دارویار« 

چه می شود؟
با توجه به این که در طرح دارویار قرار اســت یارانه دارو، 
از مســیر بیمه ها به مردم تخصیص یابد، بیمه شدن همه 
مردم یکی از اصول اجرای این طرح است. بر همین اساس 
از مدتی پیش تلاش ها برای ایجاد پوشــش همگانی بیمه 
سلامت آغاز شده که ریشه این تلاش ها مصوبه نمایندگان 
مجلس در قانون بودجه ۱۴۰۱ کل کشــور است به طوری 
که نمایندگان در قانون بودجه مبلغ ۶ هزار میلیارد تومان به 
برقراری پوشش بیمه برای افراد فاقد بیمه اختصاص داده اند.
همچنین پیش از این نیز ســه دهک اول جامعه بالغ بر ۶ 
میلیون نفر به صورت غیرحضوری و رایگان توسط سازمان 
بیمه سلامت تحت پوشــش قرار گرفته اند. در عین حال 
اعلام شده که افراد سایر دهک ها می توانند برای برقراری 

پوشش بیمه ای به دفاتر پیشخوان دولت مراجعه کنند.
وضعیت »اتباع خارجی«|شرایط بیمه روی 

تخت بیمارستان
همچنین طبق اعلام وزارت بهداشتی ها، اتباع خارجی که 
مجوز قانونی اقامت دارند، می توانند برای برقراری پوشش 
بیمه به دفاتر پیشخوان دولت مراجعه کنند. اتباع غیر مجاز 
هم با ثبت مشخصات خود و با تایید وزارت کشور می توانند 
از بیمه برخوردار شوند. در عین حال بیمه روی تخت و بیمه 
در مواقع اورژانســی برای افراد فاقد بیمه یا مجهول الهویه 

نیز برقرار است.
در طرح »دارویار« یارانه دارو به چه افرادی 

تعلق می گیرد؟
بر اســاس اعلام وزارت بهداشتی ها، با توجه به ضرورت 
تجویز و مصرف منطقی دارو و مدیریت منابع عمومی، یارانه 
دارو عموما به افرادی تعلق خواهد گرفت که نسخه پزشک 
داشته باشــند؛ بنابراین خرید های آزاد از داروخانه صرفا در 

مورد بیماران مزمن، مشمول دریافت یارانه خواهد شد.
نحوه نظارت و پایش »دارویار«

پایــش و ارزیابی طــرح دارویار در مراحــل اجرا، یکی از 
ضرورت هــای موفقیت و ادامه این طــرح خواهد بود و بر 
همین اســاس باید مورد توجه قرار گیرد. بر اساس اعلام 
وزارت بهداشــت، در راســتای نظارت و پایش بر اجرای 
طرح، بــا هدف تضمین بهره مندی مــردم از یارانه دارو و 
عدم افزایش پرداخت از جیب بیماران، تیم بازرســی ویژه 
در وزارت بهداشت برای تضمین بهره مندی مردم از طرح 
دارویار مســتقر شده اند. همچنین قرار است که قیمت دارو 
در برنامه کاربردی تیتک و ســایت رسمی سازمان غذا و 
دارو به صورت عمومی اعلام شــود و در عین حال امکان 
گزارش موارد تخلف از طریق سامانه ۱۹۰ وزارت بهداشت 
یا برنامه کاربردی تیتک نیز ایجاد شده است تا مردم بتوانند 
در صورت مشاهده تخلفات در حوزه قیمت دارو، به نهاد های 

نظارتی گزارش دهند.

داروی تجویزی با همان نرخ همیشگی!
گزارش »امتیاز« در مورد اصلاح سیاست های ارزی دارو

اخبار کوتاه 

   زهرا علی اکبری

قیمت ارز با توافق و بدون توافق به کدام سمت حرکت می کند؟ این سئوالی 
است که جمعی از خبره ترین کارشناسان اقتصادی و ارزی در کلاب هاوس 
پاســخ دادند .قیمت ارز در ماه ها اخیر روندی افزایشی را تجربه کرده و حالا 
در یک سالگی دولت رییسی، در حال یکه هنوز توافقی در عرصه بین المللی 
حاصل نشده است، ماندگاری دلار در کانال سی هزار تومان به عنوان سند 
موفقیت دولت مورد استناد قرار می گیرد.قیمت دلار در اولین روزهای استقرار 
دولت ســیزدهم در کانال بیســت و چهار هزار تومان قرار داشت و حالا در 

وضعیتی لرزان در محدوده سی هزار تومان قرار دارد.
سید کمال سیدعلی، معاون اســبق ارزی بانک مرکزی در کلاب هاوس 
خبرانلاین در پاسخ به این سئوال که نرخ ارز به کجا می رود گفت: پیش از 
این با امیدی که برای روی کار آمدن بایدن ایجاد شده بود، بسیاری تحلیل ها 
بر این اســتوار بود که نرخ ارز می تواند به محدوده بیست و دو هزار تومان 
بازگردد و حتی برخی دوستان معتقد بودند بازار کشش کاهش قیمت تا ۱۸ 
هــزار تومان را نیــز دارد. وی در ادامه گفت: اما در حال حاضر ، حتی وجود 
توافق و وضعیت تورم نمی توان نرخ ارز را کمتر از ۲۷ تا ۲۸ هزار تومان در 
نظر گرفت. نکته مهم اینجاست که در صورتی که توافقی صورت نگیرد نیز 
نرخ ارز بالاتر خواهد رفت و تعیین نرخ ارز به این مورد بســتگی دارد که ما 

چقدر نفت بفروشیم و چقدر بتوانیم صادرات غیرنفتی را تقویت کنیم.
ســیدعلی با تاکید بر اینکه وضعیــت ارزی در همین شــرایط نیز قابل 
مدیریت است، گفت: درصورت مدیریت مصارف و منابع ارزی مشکل بازار 
ارز می توانســت برطرف شود؛ اما شرط این مدیریت نگاه واقعی و دقیق به 
مصارف و منابع است. یادم هست روزی رییس کل بانک مرکزی تاکید می 
کرد که ما فقط به مصارف واقعی ارز می دهیم، سئوال ایناست؛ مگر مصارف 
غیرواقعی هم داریم؟ مگر ممکن اســت کسی به دلیل غیرواقعی ارز بخرد، 
حتی قاچاق که سالانه نزدیک به ۱۵ میلیارد دلار هزینه روی دست اقتصاد 
می گذارد، نیز واقعی اســت.وی در ادامه افزود: به این ترتیب کلیه مصارفی 
که در کشور است واقعی است اما موضوع این است که چه سیاستی را باید 
در قبــال آنها اتخاذ کرد و باید دید وظیفه بانک مرکزی در قبال قاچاق و یا 
خروج سرمایه و یا سفته بازی چیست.سیدعلی در ادامه گفت: حجم خروج 
ســرمایه از کشور ســالانه حداقل ده میلیارد دلار است. زمانی که از خروج 
سرمایه صحبت به میان می آید باید به امنیت اجتماعی و فسادی که وجود 
دارد برگشت زد و پولشویی هایی که صورت می گیرد و بحث انتظارات تورمی 

نیز تاثیر مستقیمی بر خروج سرمایه دارد.
دلار ۴۰ هزار تومانی چقدر نزدیک است؟

میثم هاشــم خانی، کارشــناس اقتصادی نیز در این نشست در خصوص 
مســیر حرکت دلار، با توافق و بی توافق توضیح داد: ما باید توجه داشــته 
باشیم که تمام نهادهای مهم که پیش بینی اقتصادی در دنیا دارند، از واحد 

اطلاعاتی اکونومیست گرفته تا بانک های بزرگ مانند جی پی مورگان در 
زمان های مشخص سه ماهه، شش ماهه و یک ساله پیش بینی های خود 
را به روزرسانی می کنند؛ چراکه مدام اتفاقات جدیدی رخ می دهد و شرایط 
مبهم قبلی مشخص تر خواهد شد و در نتیجه هر عددی که پیش بینی داشته 

باشیم ممکن است دو تا سه ماه دیگر با اطلاعات جدید به روزرسانی شود.
وی در ادامه گفت: چند عامل در یک سال آینده تاثیر بسیار مهمی بر روند 
نرخ ارز خواهند گذاشت که عبارتند از توافق، تورم در آمریکا، تورم در ایران، 

سیاست های ارزی دولت و بانک مرکزی در ایران.
هاشــم خانی در ادامه گفت: تورم آمریکا در حال حاضر رکورد چهل ساله 
را شکســته است و بسیاری از آمریکایی ها و افراد زیر ۶۵ ساله آمریکایی در 
بزرگســالی چنین تورمی را ندیده اند؛ اما پرسش اینجا است که آیا این تورم 
ادامه پیدا خواهد کرد؟ به گمان بنده تورم دلار نخواهد توانست استمرار پیدا 
کند و می توان به نرخ بهره اوراق قرضه آمریکا اســتناد کرد. به این معنا که 
افراد پولی را به دولت قرض می دهند که ده ســال بعد و پس از آنکه دو بار 
رئیس جمهور تغییر کرده است آن پول را پس گیرند و در حال حاضر تقریبا 
نرخ بهره سالانه آن کمی کمتر از ۳ درصد است و در حال حاضر افراد ۷۷ تا 
۷۸ دلار می پردازند که ده سال بعد ۱۰۰ دلار پس گیرند و در نتیجه بسیاری 
از افراد و به ویژه نهادهای سرمایه گذاری بزرگ بر این باورند که نرخ تورم 
فعلی ماندگار نیست و میانگین نرخ تورم آمریکا از نظر آنها در دوره ده ساله 

آینده ۲.۸ تا ۳ درصد است.

وی در ادامه گفت: افراد آمریکایی زیر ۶۵ ساله در بزرگسالی اساسا تورمی 
به این بالایی ندیده اند و این فشار بسیار زیاد سیاسی ایجاد می کند و دولت 
و بانک مرکزی فعلی اگر نتواند با کنترل نرخ بهره آن را کنترل کند ممکن 
است اتفاقات سیاسی بدی برای حذب حاکم فعلی رقم بخورد. در نتیجه تورم 
در ایالات متحده کنترل خواهد شــد و روند آن نزولی خواهد شد و در سال 
۲۰۲۴ مجددا در آمریکا تورم زیر ۳ درصد را شاهد خواهیم بود. وی در ادامه 
در خصوص وضعیت تورم در ایران گفت: در میان برنامه های دولت که اعلام 
شده است و قرار بر اجرای آن گذاشته شده است و یا برنامه هایی که اجرایی 
شده است خیلی برنامه های کنترل کننده تورم دیده نمی شود و این انتظار که 

ما روند تورم را در ایران کاهشی ببینیم واقع بینانه نیست.
کدام نرخ ارز، واقعی است؟

علی اصغر ســمیعی، رییس اســبق کانون صرافان در کلاب هاوس درباره 
پیش بینی مســیر ارز؛ با توافق، بی توافق اظهار داشــت: در طول ۴۰ سال 
گذشــته ۱۲ بار قیمت ارز دو برابر شده است. این در اثر مشکلاتی بوده که 
در اقتصاد کشور وجود داشته است؛ جنگ، تحریم ها، عدم مدیریت صحیح 
در اقتصاد کشور. این اشکالات وجود داشته و پول ما تضعیف شده است. اما 
غیر از این ها، یکی از مهم ترین مشکلاتی که به وجود آمد، تلاطم هایی بوده 
که به اقتصاد کشــور ضربه زده است. یعنی اگر ما در یک خط مستقیم و با 
شــیب ملایم از ۷۰ ریال سال ۵۷ به ۳۰ هزار تومان قیمت ارز می رسیدیم، 
خیلی بهتر از این بود که در مقاطع مختلف با تلاطم های وحشتناک قیمت 

ارز تغییر کند.
وی عنوان کرد: نکته دیگر، مساله انحصاری کردن اقتصاد کشور است. ما 
باید اجازه دهیم که اقتصاد، رقابتی باشــد. این گونه سخت گیری ها در دادن 
مجوزها و یا تمدید مجوزها، کار صحیحی نیســت. ما مجوز یک صراف را 
به بهانه این که باید ســرمایه اش را چند برابر کند، تمدید نمی کنیم. این در 
حالی است که به کسانی که سرمایه های کلان دارند و کمتر از کار صرافی 
اطلاع دارند، مجوز صرافی می دهیم. این گونه اجازه رقابت را از صرافی های 

قدیمی می گیریم.
رییس اسبق کانون صرافان همچنین در ادامه گفت: همان طور که گفتم، 
از سال ۵۷ تاکنون نرخ ارز ۱۲ بار دو برابر شده و خیلی عجیب نیست که باز 
هم نرخ ارز دو برابر شود. اگرچه باید پول ملی تقویت شود، اما کاهش نرخ ارز 
در شرایطی است که قیمت همه کالاها پایین آید، نه این که قیمت زمین و 
مسکن سر به فلک بکشد و فقط زورمان به ارز برسد. بهتر است که قیمت ها 

به طور متعادل کم و زیاد شود.
ســمیعی افزود: پیشنهاد ما این است که دولت به جای تزریق ارز به بازار، 
می تواند ملک های خود را به بازار عرضه کند و یا بانک ها را مجبور کند که 
ملک هایی را که با پول مردم خریده اند، به بازار عرضه کنند و فقط به تزریق 

ارز نپردازد.
رقم واقعی ارز چه عددی است؟

بهمن فلاح، کارشناس اقتصادی در کلاب هاوس درباره پیش بینی مسیر 
ارز؛ با توافق، بی توافق گفت: ایران در حال حاضر با مشکل تورم پولی مواجه 
است. درست است که برجام روی کنترل تورم و آزاد شدن منابع ارزی موثر 
است، اما متاسفانه ما به دلیل ناترازی در بودجه و این که بودجه کشور یک 
بودجه تورمی است و همیشه با کسری بسته می شود و درآمد مالیاتی و ارزی 
محقق نمی شود، در تنگنا قرار داریم و نتیجه این وضعیت نیز چاپ پول بیشتر 
است.وی عنوان کرد: نقدینگی در ابتدای روی کار آمدن آقای رییسی، ۳ هزار 
هزار میلیارد تومان بوده که الان از ۵ هزار هزار میلیارد تومان هم عبور کرده 
است. این در شرایطی است که با رشد اقتصادی منفی روبه رو هستیم و در 

۱۰ سال گذشته حدودا صفر بوده است.
این کارشناســی اقتصادی ادامه داد: در کشوری که رشد اقتصادی وجود 
ندارد، خلق پول مســاوی تورم است. در همین حال، ما خروج ارزی هم از 
کشــور هم داشتیم. ما به این شرایط تورم ساختاری می گوییم.فلاح با بیان 
این که نقدینگی بدون پشتوانه رشد کرده است، تصریح کرد: به طور طبیعی 
نرخ برابری ریال با دلار را که در نظر می گیریم، می بینیم الان به طور طبیعی 

نرخ دلار در محدوده ۳۵ هزار تومان به بالا است.
وی با ذکر این نکته که دولت ها به علت سیاست های پوپولیستی و نگاه های 
جناحی که به تورم دارند، با ارزپاشــی یا نگاه چنــد نرخی به ارز، نرخ ارز را 
سرکوب می کنند، گفت: به نظر من تا زمانی که این ابرچالش ها حل نشود، 

مشکل بر سر ارز وجود دارد.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات: 

تا یک سال آینده قطب پرتاب ماهواره 
منطقه می شویم

وزیر ارتباطات، اجرای دولت هوشــمند را یکــی از آرزوهای دو دهه 
گذشته کشور عنوان کرد و گفت: تاکنون حدود ۲۰ دستگاه به این درگاه 
خدمات دولت هوشمند متصل شده اند و در آینده نزدیک مردم با یک بار 

احراز هویت از تمام خدمات دولتی می توانند استفاده کنند.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در جمع تعدادی از اساتید دانشگاه 
رازی و دانشگاه های استان کرمانشاه تاکید کرد که با استفاده از فناوری 
اطلاعات و ظرفیت های این اســتان می توانیم مشکل بیکاری در این 

استان را حل کنیم.
به گزارش امتیاز و به نقل از وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، 
عیسی زارع پور وزیر ارتباطات در ادامه سفر یک روز خود به کرمانشاه 
در دانشگاه رازی و در جمع اعضای هیات علمی و نخبگان دانشگاهی 
این استان با اشــاره به اینکه ارتباطات و فناوری زیرساخت توسعه در 
همه بخش ها اســت، گفت: نگاه دولت سیزدهم به این حوزه فرصت 
 ICT محور اســت و می توانیم عقب ماندگی های کشــور را با کمک

جبران کنیم.
وی شــبکه ملی اطلاعات را زیرســاخت تمام موضوعات این حوزه 
معرفی کرد و افزود: بر اساس سند شورای عالی فضای مجازی، شبکه 
ملی اطلاعات شبکه ای پرسرعت، باکیفیت و امن است که بر بستر آن 

انواع خدمات با کیفیت، متنوع و پرسرعت ارائه می شود.
زارع پور به اجرای پروژه فیبرنوری منازل و کســب و کارها یا همان 
FTTX به عنوان یکی از برنامه های راهبردی و مهم وزارت ارتباطات 
در دوره جدید اشــاره کرد و گفت: بر اساس برنامه ریزی انجام شده تا 
پایان این دولت ۸۰ درصد خانوارها و کسب و کارها تحت پوشش شبکه 
فیبرنوری قرار می گیرند و با این اقدام در آســتانه تحول جدی در لایه 

زیرساخت و سرعت دسترسی صد برابری هستیم.
وی که در جمع اســاتید دانشگاه ســخن می گفت با اشاره به اینکه 
دانشــگاه می تواند در زمینه فراهم کردن خدمات و محتوای باکیفیت 
و بومی برای ارائه بر این بســتر ارتباطی پرســرعت کمک کند، افزود: 
دانشگاه رازی کرمانشاه برای تسریع در اجرای پروژه فیبرنوری در استان 

کرمانشاه و ارائه خدمات فناوری پایه بر روی این بستر همکاری کند.
وزیر ارتباطات، اجرای دولت هوشــمند را یکــی از آرزوهای دو دهه 
گذشته کشور عنوان کرد و گفت: تاکنون حدود ۲۰ دستگاه به این درگاه 
خدمات دولت هوشمند متصل شده اند و در آینده نزدیک مردم با یک بار 

احراز هویت از تمام خدمات دولتی می توانند استفاده کنند.
وی حوزه فضایی را یکی دیگر از اولویت های وزارت ارتباطات عنوان 
کرد و افزود: زیرســاخت های فضایی کشور در حال توسعه است و هم 
اکنون از ســاخت ماهواره و ماهواره بر تا ایستگاه های دریافت داده های 
فضایی در کشــور فرآهم شده و تا یک سال آینده به یکی از قطبهای 
پرتاب ماهواره در مدار ۵۰۰ کیلومتری در منطقه تبدیل می شــویم که 

می توانیم به کشورهای دیگر نیز خدمات ارائه کنیم.
وزیر ارتباطات گفت: مشکل اصلی استان کرمانشاه اشتغال است که 
هرکسی بتواند در اشتغال فناوری پایه فعالیت کند مورد حمایت دولت 

خواهد بود.
زارع پــور با تاکید به اینکه با فناوری اطلاعات بخش قابل توجهی از 
مشکل اشتغال را می توان در کشور حل کرد، گفت: نخبگان استان با 
استفاده از ظرفیت های فناوری اطلاعات در بخش های مختلف مانند 
کشاورزی، گردشگری  و صنایع دستی می توانند مشکل اصلی استان 

کرمانشاه یعنی اشتغال را مرتفع کنند.
وی با پیشنهاد تشکیل کار گروه اشتغال فناور پایه در استان کرمانشاه، 
افزود: با تشکیل این کار گروه و همکاری دانشگاه و بخش خصوصی و 
استفاده از ظرفیت های استان با اولویت پروژه های اشتغال زا می توانیم به 

کاهش بیکاری در این استان کمک کنیم.
وزیر ارتباطات تصریح کرد: اگر موضوعات مطرح شده در کار گروه نیاز 

به پیگیری در دولت داشته باشد تا رسیدن به نتیجه پیگیری می کنیم.

تشدید خروج شیر خام از کشور؛

 کاهش ۱۵ تا ۲۰ درصدی 
مصرف لبنیات

عضو انجمن صنایع فرآورده های لبنی خاطر نشان کرد: سال گذشته 
۲۰ تا ۲۵ درصد از جذب شیر لبنی در غالب گروه های مختلف محصول 
صادر می شد و پیش بینی می شود ۴۰ درصد از شیر تولید شده در سال 
جاری میل به خارج شدن از کشــور را دارد و کشورهای مانند روسیه، 

قزاقستان، گرجستان، ارمنستان خواهان شیر خام ما هستند.
اسماعیل خاتمی با تائید کاهش مصرف لبنیات، گفت: قیمت لبنیات 
بعد از اصلاح نظام یارانه ای افزایش ۱۰۰ درصدی را تجربه کرد چگونه 
می توان انتظار داشت با صعودی شدن قیمت ها، سرانه مصرف ریزش 

نکند.
وی با بیان اینکه کمترین افت خرید در گروه پنیر اتفاق افتاد، تصریح 
کرد: در فرهنگ مصرف خوراک پنیر جای خود را پیدا کرده است و در 
وعده های غذایی صبحانه، ناهار و شــام جای خود را پیدا کرده است. 
کاهش خرید پنیر کمتر از ۱۰ درصد بوده اســت این در حالیســت که 

در سایر گروه های لبنی کاهش مصرف ۱۵ تا ۲۰ درصدی بوده است.
این فعال اقتصادی ادامه داد: مصرف چربی های لبنی مانند کره و خامه، 
نوشیدنی ها لبنی مانند شــیر و دوغ و ماست افت جدی کرده است؛ از 
آنجایی که قیمت دوغ از نوشابه پیشی گرفته است از این رو مردم ترجیح 

می دهند به جای دوغ نوشابه خریداری کنند.
خاتمی با اشاره به تشدید و تسریع شدن مسیر خروج شیر خام از کشور، 
اذعان کرد: ســال گذشته ۲۰ تا ۲۵ درصد از جذب شیر لبنی در غالب 
گروه های مختلف محصول صادر می شد و پیش بینی می شود ۴۰ درصد 
از شــیر تولید شده در ســال جاری میل به خارج شدن از کشور را دارد 
و کشورهای مانند روسیه، قزاقستان، گرجستان، ارمنستان خواهان شیر 
خام ما هستند.وی با بیان اینکه جنگ روسیه و اوکراین میل روسیه به 
واردات شیر از ایران را تشدید کرده است، افزود: کشش مصرف و قدرت 
خرید در بازار داخلی کاهش پیدا کرده اســت اما از سوی دیگر صادرات 
توجیه اقتصادی دارد و واحدهای لبنی در غالب چربی ها و شیر خشک 
صادرات را آغاز می کنند. عضو انجمن صنایع فرآورده های لبنی با اشاره 
به تعطیلی واحدهای تولیدی کوچک، گفت: واحدهای محلی که قدرت 
صــادرات ندارند و حتی نمی توانند تولیدات را در کشــور توزیع کنند با 
افزایش نرخ محصولات لبنی و کاهش قدرت خرید مصرف کنندگان از 

چرخه تولید حذف خواهد شد.
این فعال اقتصادی با بیان اینکه دولت باید طرح شــیر مدرسه را 
باجدیت دنبال شود، افزود: در بودجه سال جاری حدود ۸۵۰ میلیارد 
تومان برای تغذیه مدارس تخصیص داده شد با افزایش قیمت شیر 
ارزش این بودجه نصف شــده است و به نظر می رسد اگر مطالبات 
از پایین برای تخصیص شــیر مدرسه وجود نداشته باشد این بودجه 

صرف بخش های دیگر خواهد شد.

کارشناسان از نرخ ارز پیش بینی کردند؛

بررسی مسیر قیمت ارز، با توافق و بی توافق


